



PROTOKOLL

2026-01-20

BEREDNINGS- OCH FLÖDESGRUPP FÖR HÖJE Å
VATTENRÅD

Tid & datum: kl 13.00-16.30, tisdagen den 20 januari 2026

Plats: Bruksgatan 22 Lund, Sockerbetan plan 5

Bilagor: 5.1a: Åtgärdslista inklusive aktuella åtgärder
5.1b Utvidgning H78 Uppdaterat förslag 20251218
5.3 Elfiskeundersökning i Vallkärrabäcken 2025
7.1: Resultat från recipientkontrollen
8.3 Förslag till samordnad remisshantering för Kävlingeåns vattenråd, Höje å vattenråd samt Segeåns Vattendragsförbund och Vattenråd

Bilagor går att hitta i följande Google Drive länk under aktuellt datum: [Länk till bilagor](#)

Närvarande:

Johanna Wahlgren	Staffanstorp kommun
Jesper Persson	Lunds kommun
Helena Björn	Lomma kommun
Jenny Ahlqvist	Svedala kommun
Emilie Feuk	VA SYD
Elin Svensson	Höje å vattenråd
Christoffer Bonthron	Höje å vattenråd
Karin Morell	Höje å vattenråd
Julia Karlsson	Ekologigruppen
	Avvek 14.30

Ärenden:

1. Val av justeringsperson

Dagordningen

Punkt 8.4 "Samverkan för bättre vatten 2026" läggs till

BG/FG beslutar

- att välja Johanna Wahlgren till justeringsperson
- att godkänna dagordningen

2. Genomgång av viktiga ärenden på föregående styrelsemöte/AU

Inget att ta upp.

3. Anmälningar

Åtgärdsprogram

2025-12-03 Komplettering uppdaterad budget LOVA vattenvårdande åtgärder 2025–2027

2025-12-08 Meddelande angående resultatet av arkeologisk utredning Fjellie bevattningsvåtmark

2025-12-09 Beslut om utökade medel LOVA, Vattenvårdande åtgärder inom Höje å avrinningsområde 2025-2027, utökning 3 500 000kr

Recipientkontroll

2025-12-15 Månadsrapport ÖVF november

2026-01-08 Månadsrapport recipientkontroll

Vattenförvaltning/övrigt

2025-12-08 Yttrande Detaljplan för del av Hjörup 18:2, 18:24 och 4:2 i Hjörup

2025-01-09 Skatteverkets besked om ingen årlig beskattning 2024

Arbetsutskott

Inga nya anmälningar

BG/FG beslutar

- att lägga anmälningarna till handlingarna

4. Flödesgruppen*

** Flödesgruppen tillkom efter stora översvämningar 2007 och efterföljande år.*

Kommunerna utökade vattenrådets kommunavgift till ungefär det dubbla för att även arbeta med åns flödesproblematik. Gruppens främsta syfte har varit att öka kunskapen om åns hydraulik och hydrologi, till skapa nya möjligheter till fördröjning samt utveckla nya metoder och arbetssätt för att minska riskerna för översvämning.

4.1 Flödesgruppens åtgärdslista

Punktens innehåll hanterades under punkt 5.1.

4.2 Laget runt

Lunds kommun: Jesper Persson informerade om att återrapporering av Lundaeko har genomförts, där mål 6 handlar om yt- och grundvatten. I februari ska de fem vattenplanerna inom Lunds vatten rapporteras. Vidare ska Vattentjänstplanen klubbas i kommunfullmäktige i januari. Info även om RISE rapportutkast om fosfornivåer i Höje å. Utkastet kommer att skickas till BG, som också blir inbjudna på mötet med RISE 12/2.

Staffanstorps kommun: Johanna Wahlgren informerade att projektet med Microbe factory fortfarande står stilla, med anledning av personalförändringar inom företaget. Johanna med kollega på gata/park har börjat undersöka möjligheter att söka extern finansiering, vilket blir nytt för kommunen och kan möjliggöra för fler aktiviteter framöver.

Lomma kommun: Helena Björn hade inget nytt att ta upp.

Svedala kommun: Jenny Ahlqvist informerade att Svedalas översiktsplan ska bearbetas efter att ha varit ute på remiss. Det finns ett stort fokus på vatten, inklusive dagvattenrening, som kommunens vattengrupp ska jobba vidare med.

Kansliet gav synpunkt på att Svedalas vattentjänstplan inte skickades till vattenrådet på remiss och efterfrågade att Jenny framöver har bevakning så att relevanta remisser skickas till både Höje å och Sege å vattenråd.

VA SYD: Emilie Feuk informerade att VA SYD har bjudit in till ett möte på torsdag, där Höje å och Kävlingeåns kanslier bjudits in att diskutera fritt om samarbete mellan VA SYD och vattenråden. Innan jul fattades beslut inom VA SYD om att arbeta med storskalig vattenrening för dagvatten. Arbetssättet förväntas därmed förändras framöver, inklusive hur man arbetar med översiktsplanering, men det kommer ta tid innan alla rutiner är på plats. Jesper Persson spelade in att det vore bra att VA SYDs medlemskommuner samt vattenråden kan vara med i framtida dialoger som rör beslut som påverkar på tjänstemannanivå, som i detta fall.

BG/FG beslutar

- att flödesgruppen har tagit del av redovisad information

5. Åtgärdsprogram

5.1

Höje å åtgärdsprogram 2022–2027

Bilaga 5.1a, b

Julia Karlsson, Elin Svensson, Christoffer Bonthron och Karin Morell informerade om nyheter i det pågående arbetet inom Höje å åtgärdsprogram.

Utvidgning av våtmark H78

Våtmark H78 ska utvidgas med ca 0,75 ha och är i projekteringsfas. Förslaget om utvidgning har uppdaterats med ett tredje alternativ utifrån dialog med Peter Johnsen på Lunds kommun, där landtunga enligt tidigare förslag tas bort vilket förväntas förenkla skötseln. Alternativet förväntas även utöka fördröjningen, till en lägre kostnad per fördröjningsvolym. Anmälan om vattenverksamhet håller på att skickas in. Marken kommer framöver förvaltas av naturenheten på Lunds kommun (MEX var tidigare förvaltare). Handlingar för upphandling kommer skickas in i vår, med ambition att anläggning sker augusti-september 2026. Utvidgningen är finansierat till 80% av LOVA.

Bevattningsvåtmark Fjelie

Inga fortsatta arkeologiska utredningar behövs – grönt ljus att fortsätta. Teknisk beskrivning och förfrågningsunderlag håller nu på att tas fram. Planerad entreprenad i maj 2026 i två etapper där det mesta ska vara klart innan midsommar men uppstart av pumpar sker i höst.

LONA biologisk mångfald

Fyra groddammar ska anläggas i Dalby. Samråd och detaljprojektering pågår, med planerad entreprenad 2026. Elin Svensson ska undersöka vad som gäller kring upphandling i relation till LONA-förordning.

Reparation och underhåll / Alberta mosse

Tre dammar för underhåll är planerat 2026. Alberta mosse planeras att restaureras, inklusive rensa fram utloppsbrunn och gräva fram ursprunglig bård (enligt flygfoton 1996). Området omfattar många markägare. Här finns stor rekreativ potential, med exempelvis promenadslänga och/eller fågeltorn på längre sikt. Beräkning av kostnad-nytta med åtgärden pågår, vilket kommer presenteras

till styrelsen i februari. När restaurering är klar är förhoppningen att få till fårbyte inom området för långsiktig hållbar skötsel.

Helhetsgrepp Vallkärrabäcken

Inom området har det förts mycket dialog tidigare, vilket nu har sammanställts. Nu förs dialog med samtliga markägare och förprojektering pågår. Dikningsföretagen är mest intresserade av förebyggande åtgärder mot erosion, medan Lunds kommun också är intresserade av svämplan.

Helhetsgrepp Sångletorp och Björkesåkraån sydväst

Startmöte med kansli och konsult har hållits. Dialog och förprojektering pågår. Finns flera intresserade markägare, där nästa steg blir att titta på möjliga åtgärder.

Annehem – norra Lund

Kostnadsfördelningen mellan VA SYD, Lunds kommun och vattenrådet tas fram. Arbetet har tagit lite längre tid pga personalomsättning på Lunds kommuns MEX avdelning. Kostnader för "Vattenåtgärden" (projektering och anläggning) fördelas mellan MEX, VA SYD och vattenrådet, baserat på procentuell fördelning av dagvatten, skyfallsvatten och åkervatten.

Linero östra Lund

Ett visionsförslag har tagits fram utifrån vattnets bästa och sammankoppling av grönstruktur. Nästa steg är att landa i vilka delar av kommunen som driver vidare de olika delprojekten. MEX återkommer om det är okej för vattenrådet att arbeta vidare med vattenåtgärderna.

Ladugårdsmarken "Plantskolan" norra Lund

MEX hörde av sig till vattenrådet då det finns problem med översvämningar i området, där det längre fram (2050) finns planer på att bygga bostäder. Lågpunktsområdet, som historiskt varit en våtmark, är ett nytt potentiellt fördröjningsläge uppströms Vallkärrabäcken. Förprojektering har gjorts och MEX återkommer om okej för vattenrådet att arbeta vidare med vattenåtgärderna. Helena Björn nämner att det finns rapporter från 2015/2016 om helhetsgrepp för att hantera vatten på olika platser i Lund, vilka kommer delas i OneDrive av kansliet.

Bubbelbarriär i Lomma hamn

Startmöte med upphandlad entreprenör Lassen Construction AB hölls 15 januari. Platsbesök med driftansvarig i Lomma kommun bokats den 28 januari, inför projekteringen. Presentation av projektering och plan framåt på Samhällsbyggnadsförvaltningens arbetsutskott (SBNAU) i Lomma är inbokat den 16 mars. Helena Björn spelar in vikten av avstämning med ordförande för SBNAU i tidigt skede om exempelvis platsvalet. Vidare förs dialog med Lunds universitet och SLU om möjligheter att utvärdera barriärens påverkan på vandrande och födosökande fisk, vilka gett en prisuppskattning på ca 500 000 sek. Då en sådan utvärdering kan vara värdefull för fler bör extern finansiering kunna sökas, vilket ska undersökas tillsammans med universiteten. Utvärderingen kan starta i senare skede då barriären kan stängas av, varför det inte är tidspressat. BG anser att utvärdering kan både vara värdefull för vattenrådet, såväl som andra aktörer nationellt och internationellt, för att förstå om bubbelbarriärer är lämpliga att

anlägga i åmynningar. Kansliet beslöt att lyfta frågan till styrelsen på nästa möte gällande finansiering av utvärderingen.

Ny åtgärdstyp – Börtingekloster

Projektet "lock på organogen åkermark" ska åstadkomma återvätning av utdikad torvmark på åkermark samtidigt som åkermark bibehålls, genom att täcka lågpunktsområdet med lerjord (som ett "lock") som ovanpå täcks med matjord. Efter ca två år sätts ny dränering in på en högre nivå i lerlagret. Åtgärden har tagits fram i nära samarbete med ett flertal markägare. Det kan ses som ett pilotprojekt som, vid lyckat utfall, kan bli en stående åtgärd inom helhetsgreppen. Det behövs stora mängder schaktmassor för att komma vidare. Det är dock byråkratiskt knepigt att flytta massor mellan kommuner. Jenny Ahlqvist föreslår att massor från vägbygge i närheten kan användas, även om det behövs mer. Det diskuteras att det på sikt vore önskvärt att ha en "pool" av schaktmassor som kan användas i vattenvårdsprojekt. Vidare förs kontakt med LTH och SLU gällande utvärdering av åtgärden där klimatgaser (CO₂, CH₄ och N₂O) och grundvattennivåer ska mätas innan/under/efter projektet. Kostnadsuppskattning för utvärderingen är uppskattas till 500–600 Tkr efter dialoger med LTH och SLU. BG meddelade att man vill föreslå styrelsen att utvärderingen finansieras av vattenrådet.

Test av ny finansiering och ökad åtgärdstakt

Enligt beslut från styrelsen har kansliet fått i uppdrag att testa nya finansieringsmöjligheter och ökad åtgärdstakt via Greppa näringen och Strategiska planen. Detta arbete har nu påbörjats. Greppa Naringen-rådgivningar har gjorts vid Håckeberga och fem åtgärder har föreslagits. Ytterligare en rådgivning är inbokad i februari i Mossbeddinge. Upplägg diskuteras även med markägare söder om Håckeberga. Naturvårdsingenjörerna kommer vara konsult i dessa projekt, vilket gör att vi kan få till fler åtgärder parallellt och involvera ytterligare en konsult i åtgärdsarbetet. Om markägarna önskar att föreslå åtgärder som tagits fram inom Greppa näringen ska tas vidare, görs detta huvudsakligen inom genom Strategiska planen.

BG/FG beslutar

- att godkänna fortsatt arbete enligt redovisad planering

5.2 Årlig sammanfattning av arbetet med åtgärdsprogrammet

Punkten bordlades.

BG/FG beslutar

- att bordlägga punkten till nästa möte

5.3 Uppföljning från Elfiske Vallkärrabäcken

Bilaga 5.3

Elin Svensson informerade om uppföljning från elfiske i Vallkärrabäcken, mot bakgrund av att tidigare undersökningar visat på en hög andel missbildade öringar. Undersökningen 2025 visar på en fortsatt relativt hög andel skador på öring och grönling i den södra grenen med tydliga skelettskador där stjärtfena och/eller bukfenor var deformerade. Totalt för öring var dock skadefrekvensen lägre än medelvärdet för perioden 1999 – 2024, 4 % jämfört med 12 %. Över tid finns det en tydlig minskad skadefrekvens mellan

åren 1999–2025. Målbilden är 1 %. Renhållningsverket håller på att ta fram nytt kontrollprogram för Sankt Hans som BG ska få ta del av. Kansliet fortsätter bevaka frågan.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen tagit del av redovisad information

5.4

Ansvarsfördelning reparation och underhåll – markägare och vattenrådet

Elin Svensson och Christoffer Bonthron informerade kring inlett arbete med översyn och klargörande av ansvar för reparation och underhåll av våtmarker. I flera fall lägger vattenrådet kommunal finansiering på skötsel, samtidigt som markägarna får skötselstöd. Kansliet följer och inväntar Kävlingeåns vattenråd, som arbetar parallellt med i frågan.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen tagit del av redovisad information

6. Vattenförvaltning

Inget att ta upp.

7. Recipientkontroll

7.1

Information från recipientkontrollprogrammet

Bilaga 7.1

Elin Svensson informerade om resultat från senaste recipientkontrollerna. PFAS överskred gränsvärdet i Dynnbäcken. Inväntar läkemedelresultaten, årsrapport och fosforstudie från RISE.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen tagit del av redovisad information

8. Administration/övrigt

8.1

Kommunikation

Christoffer Bonthron återkopplade om resultat från workshop man hade i början av 2025 med kommunikatör på Lunds kommun och alla tre vattenråd. De viktigaste slutsatserna var att det krävs en strategi och ett helhetsgrepp kring kommunikation inom vattenråden, snarare än att som i dagsläget arbeta med stötvisa insatser. För detta krävs stöttning från extern kommunikatör, som tillsammans med vattenrådet ta fram en kommunikationsplan. Frågan lyftes i möte med de tre vattenrådets ordföranden föregående vecka och det rådde samstämmighet med workshopens slutsatser. Prioritering bör ligga på att rusta upp hemsidorna (se punkt 8.2), därefter kan ett större grepp om kommunikationen tas.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

8.2

Omstrukturering av hemsidan

Elin Svensson informerade om att kansliet tillsammans med kanslien för Kävlingeåns och Segeåns vattenråd diskuterat omstrukturering av hemsidor, för ökad användarvänlighet, tillgänglighet av information m.m. Sege å vattenråd

kommer att snarast börja göra om sin hemsida. Sege å kommer även att byta plattform för sin hemsida. Detta är dock inget som Höje å nödvändigtvis bör göra men man kan ta det i beaktning för effektiviseringens skull. Kansliet föreslog att kansliet kollar vidare på kostnadsuppskattning och att man föreslår styrelsen att konsult köps in för att göra om hemsidan i samband med att Sege å gör om sin. Diskussion om diarieföring följde där införande av rapportserier för att lättare hitta bland publikationer föreslogs av Jesper Persson, som anmälde intresse att vara med i arbetet för att öka hemsidans tydlighet och struktur.

BG/FG beslutar

- *att föreslå styrelsen att konsult köps in för att göra om hemsidan*

8.3

Remisshantering

Bilaga 8.3

Christoffer Bonthron informerade om en ny rutin för samordning av remisshantering som antagits av Kävlingeåns vattenråd och Segeåns vattenråd. Rutinen syftar till att samverka remisser mellan de tre vattenråden (HVR, KVR och SVR) och skapa en tydligare rutin för hur vattenråden hanterar sina remisser. Bakgrunden är att det är många remisser som vattenråden kan och bör samordna sig kring. Rutinen innebär blanda annat att Karl Asp ska utse en remissansvarig för alla tre vattenråd, som får i uppdrag att koordinera remisshanteringen. Den ansvariga ska exempelvis vidarebefordra remisser som bara rör ett av vattenråden, och se till så att vattenråden i så stor utsträckning som möjligt ger gemensamma remissvar. Alla i BG tyckte att rutinen lät positiv och att den ska antas även i Höje å vattenråd. Utbildningstillfälle kring remisshantering med Helena Björn föreslogs hållas på sikt.

BG/FG beslutar

- *att anta remisshanteringsrutin och informera styrelsen*

8.4

Samverkan för bättre vatten

Med utgångspunkt i inkomna önskemål från medlemskommunernas tjänstemän förs diskussion om att ha nästa samverkansträff i mars/april, istället för i höst. Initialt förslag på tema är vattenkvalitet. Upplägget på första träffen med temat föreslås vara att tjänstepersoner inom tillsyn från medlemskommunerna presenterar hur dem jobbar med tillsyn (enskilda avlopp, jordbruksfastigheter, vattenkvalitet), följt av diskussion kring brister och lösningar. Fosforrapporten ska också presenteras. Parallellt planerar Länsstyrelsen för en tillsynsvägledningsträff 24 mars, med fokus på tillsyn inom vatten inkl. koppling till Åtgärdsprogrammet för vatten. Målgruppen är främst miljöinspektörer/-handläggare inom vattentillsyn. Länsstyrelsen har bekräftat mottagande av inspel från Helena Björn att även vattenråden borde bjudas in. Under mötet beslöts att kommunrepresentanter frågar kommunerna/miljöchefer om det finns utrymme för en samverkansträff i april, och återkopplar.

BG/FG beslutar

- *att kansliet tillsammans med ordföranden för beredningsgrupp och ordföranden för flödesgrupp tar fram förslag på nytt datum för nästa samverkansträff såväl som förslag på tema*

8.5

Övrigt

Representation BG/FG efter nästa årsstämma

Alla i BG får i uppgift att se över och återkomma till Elin Svensson om det är några förändringar i representation i Berednings- respektive Flödesgrupp, inklusive ersättare.

Återrapportering Vattenmyndigheten

Carl von Friesendorff har tillfrågat Jesper Persson om han på något kommande styrelsemöte kan berätta om hur Lunds kommun arbetar med sina åtaganden i Vattenmyndighetens åtgärdsprogram utöver sin medverkan i vattenrådet. Tanken är att övriga medlemskommuner även ska presentera sitt arbete framöver men Lund blir först ut.

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

8.6 Beslutade sammanträdestider 2025 och 2026

Styrelsen		
09:00 på tisdagar	2026-02-10	Staffanstorp
	2026-04-14	Teams (OBS MÖTESTID 13.30-16.30)
	2026-05-26	Årsstämma, Habo gård
	2026-09-15	Lund
	2026-11-24	Teams
Arbetsutskottet		
10:00 via Teams	2026-01-27	Teams
	2026-03-31	Teams
	2026-09-01	Teams
	2026-11-10	Teams
Berednings/flödesgrupp		
13.00 på tisdagar i Lund	2026-01-20	Lund
	2026-03-10	Lund
	2026-06-09	Lund
	2026-08-25	Lund
	2026-10-13	Lund
	2026-12-08	Lund

BG/FG beslutar

- att beredningsgruppen har tagit del av redovisad information

8.5 Publicering av protokoll

För att kunna lägga ut protokollet från mötet på hemsidan behöver BG/FG godkänna publiceringen.

BG/FG beslutar

- att godkänna att protokollet publiceras på hemsidan

**Justera för
HÖJE Å VATTENRÅD**

Jesper Persson
Ordförande BG

Helena Björn
Ordförande FG

Karin Morell
Sekreterare

Johanna Wahlgren
Justerare